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روبات ها

حوزه فاوا
وحید�یزدانیان�رئیس�پژوهشگاه�فضایی�ایران�در�نشست��	

خبری�دیروز�کـــه�در�محل�پژوهشـــگاه�فضایی�ایـــران�برگزار�
شـــد�از�راه�اندازی�پلتفرم�مادر�برای�توسعه�خدمات�سنجشی�
در�ســـال�جـــاری�خبـــر�داد�و�گفـــت:��»بیـــش�از��۹۰درصـــد�از�
تجهیزات�مورد�نیاز�بخش�ماهواره�در�کشـــور�تولید�می�شـــود�

و�تنهـــا��۱۰درصد�آنها�وارداتی�اســـت.�«
�وی�با�اشـــاره�بـــه�کاربردهای�تصاویـــر�ماهواره�خیـــام،�گفت:
»�درحال�حاضر�پروژه�های�مشـــترکی�با�وزارت�جهاد�کشاورزی�
برای�پایش�محصولاتی�چون�کشـــت�اول�برنـــج،�کلزا،�گندم،�
ذرت�و�ســـیب�زمینی�و�گنـــدم�داریم.�همچنیـــن�با�همکاری�
ســـازمان�محیط�زیســـت�از�تصاویر�ماهواره�خیام�برای�احیای�

دریاچه�ارومیه�و�ریزگردها�اســـتفاده�می�شـــود.«

محمد�یونســـی،�عضو�هیأت�مدیره�اتحادیه�صوت،�تصویر��	
و�تلفن�همـــراه�گفت:�»اخبـــار�مرتبط�با�مذاکـــرات�و�کاهش�
نـــرخ�دلار�منجر�بـــه�کاهش�محســـوس�قیمت�گوشـــی�های�
تلفن�همـــراه�و�تجهیزات�الکترونیکی�شـــده�اســـت.�تثبیت�
پایـــدار�در�بازار�موبایل�وابســـته�به�نتایـــج�ملموس�مذاکرات�
و�حل�چالش�های�سیاســـت�خارجی�اســـت،�بنابراین�تداوم�
کاهش�قیمت�هـــا�یا�تثبیت�آنهـــا�نیازمنـــد�مدیریت�صحیح�

انتظارات�جامعه�اســـت.«

دکترحســـین�اســـدی�عضو�هیأت�علمی�دانشگاه�صنعتی��	
شـــریف�و�معاون�علمی�رئیس�جمهـــوری،�گفـــت:�»در�حال�
حاضر�کشـــور�با�مشـــکل�پردازش�و�زیرساخت�مواجه�نیست�
و�پـــس�از�دســـتیابی�به�نســـخه�پایدارســـکوی�ملـــی�هوش�
مصنوعـــی�می�توان�آن�را�به�کشـــورهای�دیگر�نیـــز�عرضه�کرد.�
پـــروژه�دیگـــری�درحوزه�هـــوش�مصنوعی�به�همـــت�معاونت�
علمی�از�شهریورماه�امســـال�کلید�خواهد�خورد�که�رویکردی�
بین�المللی�دارد�و�تیم�هایی�که�در�توســـعه�سکو�حضور�دارند،�
در�اولویـــت�اول�برای�مشـــارکت�در�این�پـــروژه�خواهند�بود.«

�ناسا�تصویری�شگفت�انگیز�از�مرکز�کهکشان�راه�شیری�را�که��	
با�تلسکوپ�»مرکات«�ثبت�شده�است�به�نمایش�گذاشت.

دانشـــمندان�با�بررسی�تکه�ای�شهاب�ســـنگ�مریخی،�زمان��	
عبـــور�آب�از�میـــان�صخره�هـــای�مریـــخ�را��742میلیون�ســـال�

پیش�تخمیـــن�زدند.

محققـــان�موفق�بـــه�تولید�پوششـــی�نـــازک�از�اکســـید��	
تیتانیـــوم�بـــه��نـــام�«Ti₄O₇»�شـــده�اند�کـــه�می�توانـــد�نـــور�
خورشـــید�را�مســـتقیم�به�گرما�تبدیـــل�کنـــد�و�کاربردهای�
متنوعـــی�از�نمک�زدایـــی�آب�تـــا�تولید�ســـوخت�پایـــدار�و�
افزایـــش�بهـــره�وری�انرژی�ســـاختمان�ها�داشـــته�باشـــد.

دانشـــمندان�چینی�موفق�به�کشـــف�دو�گونه�دایناســـور��	
�آنهـــا�بقایایـــی�از� جدیـــد�شـــدند�کـــه�در�معـــده�یکـــی�از
پســـتانداران�باستانی�مشاهده�می�شـــود.�این�کشف�تنوع�
اکوسیســـتم��۱2۵میلیون�ســـاله�ای�را�که�دایناســـورها�از�آن�

سرچشـــمه�گرفتـــه�بودند،�وســـیع�تر�کرد.

محققان�موفق�شـــدند�رفتـــار�مایع�در�گاز�فوق�ســـرد�را��	
شناســـایی�کنند�و�بـــرای�اولین�بار�شـــاهد�پدیـــده�»باران�

کوانتومی«�باشـــند.

�با��	 طبق�پژوهشـــی�جدید�دانشـــمندان�بـــرای�اولین��بار
موفقیت،�دندان�انســـان�را�در�آزمایشـــگاه�رشد�دادند.

شـــرکت�اوپن�ای�آی�ممکن�اســـت�بزودی�از�سازمان�ها��	
بخواهـــد�بـــرای�کاهـــش�اســـتفاده�مخـــرب�از�مدل�های�
هـــوش�مصنوعی�فرآیند�تأییـــد�هویت�را�برای�دسترســـی�
به�برخی�مدل�های�هوش�مصنوعـــی�آینده�تکمیل�کنند.

»هـــاوارد�لوتنیـــک«،�وزیـــر�بازرگانـــی�دولـــت�آمریـــکا��	
اعـــام�کـــرد:»�معافیت�های�تعرفـــه�ای�برای�گوشـــی�ها�و�
کامپیوترهـــا�موقتی�انـــد�و�ظـــرف�یک�تـــا�دو�مـــاه�آینده�از�
طریـــق�تعرفه�هـــای�جدیـــدی�که�شـــامل�نیمه�رســـانا�هم�

می�شـــوند،�بازمی�گردنـــد.«

سامســـونگ�عرضـــه�جهانـــی One UI 7 بـــرای�ســـری��	
گلکســـی��S24و�فولد�و�فلیـــپ��6را�به�دلیل�کشـــف�باگی�

جـــدی�متوقف�کرده�اســـت.

�آمادگی��	 »چانگ�هـــان�ووی«�ســـفیر�چین�در�مســـکو،�از
کشـــورش�برای�همـــکاری�بـــا�تمامی�شـــرکای�بین�المللی�
�ایجـــاد�نظامی�جهانـــی�بـــرای�مدیریـــت�هوش� به�منظـــور

مصنوعـــی�خبر�داد.

محققـــان�دانشـــگاه�اســـتنفورد�و�شـــرکت�اندویدیـــا�با��	
�TTT-MLPهـــوش�مصنوعی�جدیدی�به�نـــام�� اســـتفاده�از
موفـــق�به�ســـاخت�قســـمت�های�جدید�انیمیشـــن�تام�و�

جری�شـــده�اند.

مارک�گورمن�کارشـــناس�اپل،�گفت:�»ساعت�هوشمند��	
اپـــل،�هـــوش�مصنوعی�مخصـــوص�بـــه�خـــود�را�دریافت�
نخواهد�کرد،�اما�قابلیت�های�مفیـــدی�را�دریافت�می�کند�

که�توســـط�هوش�مصنوعی�پشـــتیبانی�می�شوند.«

یـــک�شـــرکت�لهســـتانی،�بـــازوی�روباتیک�جدیـــدی�را��	
ابـــداع�کرده�اســـت�که�می�توانـــد�به�خودکارســـازی�فرآیند�
�زمیـــن�کمک�کند. بررســـی�و�تعمیـــر�ماهواره�هـــا�در�مدار

 آقـــای ســـالاریه در ابتـــدای ایـــن گفـــت و گو 
لطفاً خواننـــدگان ما را در جریـــان کم و کیف 
پرتاب هـــای امســـال ســـازمان فضایـــی قرار 

؟ هید د
مـــا�حداقل��2پرتـــاب�خارجی�و��4تـــا��۵پرتاب�
�برنامـــه��داریـــم،�ولـــی�ممکـــن� داخلـــی�در
اســـت�برخـــی�پرتاب�هـــا�جا�به�جـــا�شـــود�که�
طبیعی�اســـت.�امســـال�با��2پرتـــاب�خارجی،�
ماهـــواره�ظفـــر،�پایا�و�ناهیـــد��2در�مـــدار�قرار�
�پرتاب�هـــای�داخلـــی� خواهنـــد�گرفـــت.�در
�پرتابگرهـــای�ذوالجنـــاح،�قائـــم�۱۰۰،� هـــم�از
ارتقا�یافتـــه� غ� ســـیمر و� غ� ســـیمر قاصـــد،�
�ایـــن� اســـتفاده�می�شـــود�و�البتـــه�از�برخـــی�از
ماهواره�برهـــا،�بیـــش�از�یک�پرتـــاب�خواهیم�
داشـــت.�همچنیـــن�امســـال�ســـاخت�بلوک�
انتقـــال�مـــداری�ســـامان��2در�مرحله�طراحی�
و�ســـاخت�قـــرار�دارد�و�طبق�برنامـــه،�تعدادی�
�ایـــن�ماهواره�هـــا�در�دهه�فجر�امســـال�و�در� از
ایـــام�ویژه�دیگر�رونمایی�خواهد�شـــد.�گفتنی�
اســـت�ســـاخت�پرتابگرهای�ســـوخت�جامد�
همچـــون�قائم��۱۰۰توســـط�نیـــروی�هوافضای�
سپاه�پاسداران�انجام�می�شـــود�و�پرتابگرهای�
ســـوخت�مایع�همچـــون�ســـیمرغ��و�پرتابگر�
ذوالجناح�با�ســـوخت�ترکیبـــی�جامد�و�مایع�
در�ســـازمان�صنایـــع�هوافضـــای�وزارت�دفاع�

انجام�می�شـــود.
�

چرا با قطعیت نمی توان درباره تعداد 
پرتاب ها صحبت کرد؟

�طبـــق�برنامه،�امســـال�باید�حداقـــل��4پرتاب�
داخلی�داشته�باشـــیم�ولی�با�توجه�به�مسائل�
فنـــی،�تعـــداد�ایـــن�پرتاب�هـــا�ممکن�اســـت�
تغییـــر�کنـــد�و�برخـــی�پرتاب�ها�به�ســـال��۱4۰۵
موکول�شـــود.�بـــه�هرحال�باید�فرآیند�تســـت�
ماهواره�هـــای�بخـــش�خصوصی�یـــا�دولتی،�به�
طـــور�کامل�انجام�شـــود�تا�احتمـــال�موفقیت�
بـــه�حداکثـــر�برســـد.�زمـــان�و�پنجـــره�پرتاب�
هم�مهم�اســـت�یعنـــی�گاهی�شـــرایط�پرتاب،�
اقتضـــا�می�کند�کـــه�در�زمـــان�خاصـــی�پرتاب�
صـــورت�بگیـــرد.�پرتابگرهـــای�خارجـــی�هـــم�
معمـــولاً�پرتاب�هـــای�متعـــددی�را�بـــه�طـــور�
همزمـــان�انجام�می�دهنـــد،�به�عنـــوان�مثال�
اگـــر�ماهواره�هایـــی�با�جرم�بالاتـــر�که�محموله�
اصلی�بـــرای�آن�پرتابگر�محســـوب�می�شـــوند�
با�تأخیر�برســـد،�پرتـــاب�ماهواره�هـــای�ما�هم�
بموقع�انجام�نمی�شـــود�و�یکی�از�دلایل�تأخیر�
در�چنین�پرتاب�هایی،�همین�موضوع�است.�
البته�در�صنعت�فضایی�تکنولوژی�های�جدید�
می�تواند�ســـبب�جهش�شـــود�و�برخـــی�موانع�
را�خیلی�راحت�تر�پشـــت�ســـر�بگذارد�و�سبب�
جبـــران�بســـیاری�از�عقب�افتادگی�ها�شـــود.

�
در حوزه زیرساختی قرار است چه 

اتفاقی در سال 1404 بیفتد؟
مهم�ترین�اتفاقی�که�باید�در�حوزه�زیرساختی�
در�ســـال��۱4۰4رخ�دهـــد،�بهره�بـــرداری�از�فـــاز�
�بـــه�عنـــوان�یکی�از� اول�پایـــگاه�ملـــی�چابهـــار
بزرگ�تریـــن�پروژه�هـــای�زیرســـاختی�اســـت.�
توسعه�این�پایگاه�در�ســـه�فاز�دنبال�می�شود؛�
فـــاز�اول�این�پایـــگاه�مربوط�بـــه�پرتابگرهایی�
با�ســـوخت�جامد�همچون�قائـــم��۱۰۰و�پرتابگر�
ذوالجناح�)ســـوخت�ترکیبی�جامـــد�و�مایع(�

اســـت�که�می�تواننـــد�ازطریق�همیـــن�پایگاه،�
ماهواره�هـــا�را�در�کاس�هـــای�جرمی�مختلـــف�
در�فضا�قرار�دهنـــد.�فرآیند�طراحی�این�پایگاه�
از�ســـال��۱4۰۱شروع�شـــده�و�باید�تا�نیمه�سال�
�۱4۰4به�اتمام�برســـد�که�تـــا�کنون�تقریباً�طبق�
برنامـــه�پیش�مـــی�رود.�البتـــه�عمـــاً�از�اواخر�
ســـال��۱4۰3امـــکان�بهره�بـــرداری�از�این�پایگاه�
فراهم�شـــده�بـــود�و�ما�در�تاشـــیم�کـــه�اوایل�
ســـال��۱4۰4پرتاب�های�آزمایشـــی�از�این�پایگاه�
را�آغاز�کنیم�ولی�جزئیـــات�و�زمان�پرتاب�باید�

در�جـــای�خودش�عنوان�شـــود.
�

فازهای بعدی این پایگاه به چه مواردی 
مربوط می شود؟

فاز�دوم�مربوط�به�پرتابگرهای�نیمه�ســـنگین�
بـــا�ســـوخت�مایع�اســـت�که�بخـــش�خوبی�از�
فرآیند�طراحی�در�ســـال�گذشـــته�انجام�شـــد�
و�در�ســـال�جاری،�عملیـــات�کلنگ�زنـــی�برای�
فـــاز�دوم�و�آغاز�کار�عمرانی�آن�انجام�می�شـــود�
که�البتـــه�طبق�برنامـــه،�چندین�ســـال�طول�
می�کشـــد�تا�فاز�دوم�تکمیل�شـــود.�فاز�ســـوم�
هم�مربوط�به�پرتابگرهای�سنگین�کرایژنیک�
یا�سرمازاســـت�که�الان�در�فاز�تحقیق�و�توسعه�

�داریم. آن�قرار
�

دیگر پروژه های زیرساختی چه مواردی 
هستند؟

ایستگاه�های�زمینی�هم�بخشـــی�از�پروژه�های�
فضایـــی�محســـوب� ســـازمان� زیرســـاختی�
می�شـــوند�کـــه�البته�طی�ســـال�های�گذشـــته�
ایســـتگاه�های�متعددی�در�کشـــور�فعال�بوده��
و�ارتقـــا�یافته�اند.�در�حال�حاضر�دو�ایســـتگاه�
زمینی�چناران�در�شمال�شـــرق�و�ســـلماس�در�
شـــمال�غرب�کشـــور�داریم�که�در�حال�تأمین�
تجهیـــزات�مـــورد�نیـــاز�آن�هســـتیم�و�انتظـــار�
مـــی�رود�طبـــق�برنامـــه،�عملیـــات�عمرانـــی�و�
�آنهـــا�در�ســـال��۱4۰4بـــه�پایان� بهره�بـــرداری�از

برسد.
�آزمایشـــگاه�ها�نیز�بخشـــی�دیگر�از�پروژه�های�
فضایـــی�محســـوب� ســـازمان� زیرســـاختی�
�ایـــن�راســـتا،�آزمایشـــگاه�و� می�شـــوند�و�در
مرکـــز�آزمـــون،�تحقیـــق�و�تجمیع�ماهـــواره�تا�
کاس)جرم(�یک�تن�در�مجموعه�پژوهشـــگاه�
�حـــال�ســـاخت�اســـت�و� فضایـــی�ایـــران�در
زیرســـاخت�عمرانی�آن�در�سال�جاری�به�پایان�
خواهد�رســـید.�عاوه�بر�ایـــن،�درحال�تأمین�
تجهیزات�این�مجموعه�هســـتیم�تا�بتوانیم�از�
بخش�هایـــی�از�این�مرکز�آزمـــون�بهره�برداری�
کنیـــم�هرچند�طبـــق�برنامـــه،�ایـــن�فرآیند�تا�
سال��۱4۰6طول�می�کشـــد.�همچنین�درحال�
به�روزرســـانی،�تکمیـــل�و�جایگزینی�تجهیزات�
�آزمایشـــگاه�ها�و� قدیمی�بـــا�تجهیـــزات�نـــو�در

مراکـــز�تحقیقاتی�دیگر�هســـتیم.
�

امسال حضور بخش خصوصی در 
توسعه ماهواره ها تا چه حدی پررنگ 

خواهد بود؟
ســـال�گذشـــته�اتفاق�بســـیار�بزرگی�افتاد�که�
نقطه�عطفی�در�زمینه�حضور�بخش�خصوصی�
�ســـاخت�ماهواره�هـــای�بومی�محســـوب� در
می�شـــود.�آبان�ماه�ســـال�گذشـــته�دو�ماهواره�
هدهد�و�کوثر�که�به�طور�کامل�توســـط�بخش�

خصوصی�طراحی�و�ســـاخته�شـــده،�توســـط�
پرتابگـــر�ســـایوز�در�مدار�قـــرار�گرفـــت.�ما�در�
زمینـــه�طراحی�ســـاخت�ماهواره�ها،�امســـال�
بـــرای�فعال�کردن�ظرفیـــت�بخش�خصوصی،�

بیـــش�از�پیـــش�برنامه�ریـــزی�کرده�ایم.
�امســـال�قرار�اســـت�عمده�کارهای��3ماهواره�
ســـری�پژوهـــش�کـــه�در�ســـال�های�گذشـــته�
تعریف�شـــده،�انجام�گیرد.�با�همکاری�خوبی�
که�بـــا�بخش�خصوصی�داریـــم،�انتظار�می�رود�
ســـاخت�ایـــن�ســـه�ماهـــواره�ســـری�پژوهش�
کـــه�قراردادهای�آنها�منعقد�شـــده،�در�ســـال�
۱4۰4به�اتمام�برســـد.�همچنیـــن�قصد�داریم�
بـــرای�ســـاخت�ماهواره�هـــای�جدید�از�ســـری�
پژوهـــش،�با�بخـــش�خصوصی�قـــرارداد�امضا�

. کنیم
همچنیـــن�امســـال�پرتاب�آزمایشـــی�منظومه�
مخابراتی�باریک�باند)IOT(�شـــهید�سلیمانی�
را�کـــه�قـــرارداد�آن�بـــا�بخـــش�خصوصـــی،�در�
ســـال�های�گذشـــته�منعقـــد�شـــده،�انجـــام�
می�دهیـــم�و�امیدواریـــم�کـــه�امســـال�پرتاب�
اصلـــی�این�پـــروژه�نیـــز�از�پایگاه�ملـــی�چابهار�
انجام�شـــود.�بـــا�توجه�بـــه�ضـــرورت�افزایش�
ســـرعت�در�توســـعه�صنعت�فضایی،�ما�دنبال�
بـــه�کارگیری�همـــه�ظرفیت�بخـــش�خصوصی�
و� �هســـتیم�و�پروژه�هـــا� �کشـــور موجـــود�در
مناقصـــات�جدیـــدی�بـــرای�فعالیـــت�بخش�
خصوصـــی�داریـــم.�بـــرای�واگذاری�ســـاخت�
ماهواره�های�سنجشـــی،�ارتباطـــی�و�مخابراتی�
�بانـــد�باریـــک)IOT(�هم�چندیـــن�مناقصه� در
درحـــال�برگزاری�اســـت�تـــا�ایـــن�پروژه�ها�هم�
امســـال�به�بخـــش�خصوصـــی�واگذار�شـــود.

�
بخش دولتی هم در پرتاب ماهواره ها 

نقش دارد؟
بلـــه.�در�بخـــش�دولتی�هـــم�باید�امســـال�در�
پروژه�های�تعریف�شده�از�ســـال�های�گذشته،�
پیشـــرفت�قابـــل�قبولـــی�داشـــته�باشـــیم.�
همچنین�ماهواره�هایـــی�مانند�ماهواره�پارس�
3،�ناهیـــد�3،�ماهـــواره�راداری�راد�یک�با�دقت�
�۵۰متر�و�ماهـــواره�راداری�راد��2با�دقت��2۰متر،�
در�پژوهشـــگاه�فضایـــی�و�مراکـــز�تحقیقاتی�و�
شـــرکت�های�وابســـته�بـــه�دولـــت�در�حـــال�
پیگیری�هستند،�جزئیات�از�آخرین�وضعیت�
ایـــن�پروژه�هـــا�را�طـــی�ســـال�اطاع�رســـانی�
خواهیم�کرد.�ان�شـــاء�الله�همـــه�تاش�بخش�
فضایی�آن�اســـت�کـــه�طبق�برنامـــه�کار�پیش�
برود�و�دســـتاوردهای�فضایـــی�زودتر�رونمایی�
و�بـــه�پرتاب�برســـند�و�ایـــن�چرخـــه�تحقیق�و�

توســـعه�و�تســـت�و�آزمون�کامل�شـــود.
�

درحال حاضر پرتاب ها در چه 
ارتفاع هایی انجام می شود؟

برخـــی�پرتاب�ها�در�مدار�پایینـــی�زمین�یا�مدار�
لئو�)LEO(�انجام�می�شود�ولی�از�سال�گذشته�
برای�دســـتیابی�بـــه�مدارهای�ارتفـــاع�بالا،�به�
جـــد�تســـت�هایی�را�آغـــاز�کرده�ایم�و�امســـال�
هـــم�ایـــن�رونـــد�ادامـــه�دارد.�ســـال�گذشـــته�
تســـت�های�اولیه�پرتابگر�ســـیمرغ�ارتقا�یافته،�
انجام�شد�و�امســـال�هم�پرتاب�های�آزمایشی�
�ایـــن�پرتابگر�با�هدف�رســـیدن�به�مدارهای� از
ارتفـــاع�بـــالا�خواهیـــم�داشـــت.�همچنین�در�
سال�گذشـــته�تســـت�نمونه�اول�بلوک�انتقال�

 ماه گرد ایرانی 
در فاز تحقیقاتی

 رئیس سازمان فضایی کشور در گفت و گو با »ایران« خبر داد

 میترا جلیلی

دبیر گروه  علم و فناوری

فضا

توســـعه صنعت فضایی کشـــور در ســـال گذشـــته، نوید ســـالی پر فعالیت را در حوزه فضایی داده اســـت. به گفته رئیس ســـازمان فضایی 
ایـــران، امســـال طبق برنامه شـــاهد 2 پرتاب خارجی و حداقـــل 4 پرتاب داخلـــی خواهیم بود. امســـال برنامه های فضایـــی، مطابق برنامه 
ح ریزی شـــده و علاوه بر اجـــرای پروژه های  10ســـاله فضایی کشـــور در افـــق 1401 تـــا 1410 و همچنین برنامه پنجســـاله هفتم پیشـــرفت، طر
تعریف شـــده در ســـال های گذشـــته، پروژه های جدیدی کلید خواهد خورد. با حســـن ســـالاریه، معـــاون وزیر ارتباطات و فنـــاوری اطلاعات 

و رئیس ســـازمان فضایی کشـــور به گفت و گو نشســـتیم که در زیـــر می خوانید.

مـــداری�ســـامان�یـــک�را�انجـــام�دادیـــم�و�در�
ســـال��۱4۰4هـــم�قصد�داریـــم�پرتـــاب�نمونه�
دوم�ســـامان�یک�را�برای�دســـتیابی�به�ارتفاع�
بـــالا�داشـــته�باشـــیم.�البتـــه�همان�طـــور�که�
عرض�کـــردم�برنامه�پرتاب�باید�نهایی�شـــود�

تـــا�اطاع�رســـانی�دقیق�انجام�شـــود.
�

تا زمان رسیدن به قابلیت اطمینان 
برای پرتاب اصلی، چند پرتاب آزمایشی 

باید انجام شود؟
معمـــولاً�بـــرای�تثبیت�هـــر�پرتابگـــر،�حداقل�
�6تـــا��7پرتـــاب�آزمایشـــی�انجام�می�شـــود.�تا�
آن�زمـــان،�تمـــام�پرتاب�هـــای�مـــا�تحقیقاتی�
اســـت�تـــا�تک�تـــک�زیرسیســـتم�های�پرتابگر�
مـــورد�آزمـــون�قـــرار�گیـــرد�و�پرتابگر�بـــه�بلوغ�
تکنولـــوژی�لازم�و�قابلیـــت�اطمینان�مطلوب�
برســـد.�گاهی�حتی�بـــا�وجود�پرتـــاب�موفق،�
چندیـــن�پرتـــاب�آزمایشـــی�انجـــام�می�شـــود�
�بـــالا�رود.�این�امر� تـــا�قابلیـــت�اطمینـــان�کار
باعـــث�می�شـــود�کـــه�بتوانیـــم�پرتاب�هـــا�را�با�
ضریـــب�اطمینـــان�بالاتـــری�انجـــام�دهیم�تا�
دقت�تزریـــق�ماهواره�در�مـــدار�افزایش�یابد.�
در�مجمـــوع�می�تـــوان�گفـــت�طبـــق�برنامه،�
یک�ســـال�پرترافیک�برای�پرتابگرها�خواهیم�
داشت.�دقت�شـــود،�هر�باری�که�پرتابگرهای�
جدید�با�قابلیت�های�بالاتر�تســـت�می�شـــود،�
چالش�هـــای�فناورانه�هم�بیشـــتر�خواهد�بود�
و�بایـــد�در�این�مســـیر�با�اینکـــه�از�عدم�تحقق�
مأموریت�واهمه�نداشـــت،�با�صبوری�و�دقت�

بیشـــتری�قدم�برداشت.
�

طراحی کپسول های زیستی به کجا 
رسید؟

بحـــث�علـــوم�و�اکتشـــافات�فضایـــی،�عمدتاً�
در�مراکـــز�تحقیقاتـــی�و�دانشـــگاه�ها�دنبـــال�
می�شـــود�و�می�توان�مهم�ترین�آن�را�کپســـول�
زیستی�دانست.�ما�در�ســـال��۱4۰2یک�پرتاب�
کپســـولی�کاس��۵۰۰کیلوگـــرم�را�داشـــتیم�و�
امســـال�هم�طبق�برنامه�باید�فرآیند�ســـاخت�
کپســـول�کاس��۵۰۰گـــرم�ارتقا�یافته�نســـبت�
بـــه�نمونـــه��۱4۰2انجام�شـــود�و�ان�شـــاء�الله�به�
پرتاب�برســـد،�البتـــه�انتظـــار�آن�را�نداریم�که�
امســـال�قطعاً�پرتاب�شود�اما�ســـاخت�باید�تا�
حد�بســـیار�خوبـــی�پیش�برود�و�آماده�ســـازی�
پرتـــاب�هم�انجام�شـــود.�بخش�هـــای�خوبی�
از�سیســـتم�های�کپســـول��۱۵۰۰کیلوگـــرم�هم�
طبـــق�برنامـــه��ســـاخته�و�تســـت�می�شـــود.�
تأخیرهـــای�فنی�برای�پروژه�هـــا�در�حوزه�هایی�
با�تکنولوژی�بالا�همچون�فضا،�طبیعی�اســـت�
و�کار�عجولانـــه�ای�که�دقت�زیر�ســـؤال�برود�در�

ایـــن�صنعت�جایگاهـــی�ندارد.
�

بحث کاوش در کرات دیگر هم مطرح 
است؟

بلـــه.�موضـــوع�دیگـــری�کـــه�از�ســـال�ها�قبل�
مـــورد�توجه�بوده�و�در�ســـال��۱4۰4آن�را�دنبال�
می�کنیـــم،�بحـــث�دســـتیابی�به�ســـایر�کرات�
بویژه�کره�ماه�اســـت�که�فعـــاً�کار�را�به�صورت�
تحقیقاتـــی�پیـــش�می�بریـــم.�بحـــث�ماه�نورد�
و�ماه�گـــرد�و�همچنین�موضوعـــات�تحقیقاتی�
�دانشـــگاه�ها�و�مراکـــز�تحقیقاتـــی�انجـــام� در
می�شـــود.�امســـال�باید�یک�نمونه�مهندسی�
آزمایشـــی�از�ماه�نورد�ما�ســـاخته�شـــود�و�البته�
بـــه�دنبـــال�همکاری�هـــای�بین�المللـــی�در�
ایـــن�موضـــوع�هســـتیم�و�خـــوب�هـــم�پیش�
مـــی�رود.�بـــه�دلیل�بـــالا�بـــودن�ریســـک�کار،�
بـــالا،� ســـرمایه�گذاری� و� زیـــاد� پیچیدگـــی�
کشـــورها�معمولاً�به�صورت�انفـــرادی�به�دنبال�
چنیـــن�موضوعاتـــی�نمی�رونـــد�و�از�ظرفیـــت�
همکاری�های�بین�المللی�اســـتفاده�می�کنند�
تـــا�کار�بی�نقص،�ســـریع�تر�و�مطمئن�تر�انجام�

. شود
�

چشم انداز شما برای گام گذاشتن 
ماه نورد ایرانی بر کره ماه چند سال دیگر 

است؟
�برنامـــه�۱۰ســـاله�فضایـــی،�افـــق�پرتـــاب� در
کپسول�های�زیستی�سرنشـــین�دار�سال��۱4۱۰
عنوان�شـــده،�اما�بـــرای�ماه�این�طور�نیســـت�
و�همان�طور�کـــه�توضیـــح�دادم�به�تدریج�و�با�
اســـتفاده�از�ظرفیت�های�بین�المللی،�انتقال�
محموله�هـــای�اکتشـــافی�و�تحقیقاتـــی�به�ماه�
را�دنبـــال�می�کنیـــم.�زمـــان�دقیق�دســـتیابی�
به�مـــاه�به�صـــورت�کامـــاً�بومـــی�را�هم�اکنون�
نمی�توان�اعام�کرد�چرا�که�وابســـتگی�زیادی�

به�توســـعه�پرتابگرهای�ما�و�روند�های�
�ایران� تکنولوژیـــک�در�دنیـــا�و�در
دارد.�اگـــر�پرتابگرهای�کاس�
�GEOما�به�نتیجه�مناســـبی�
برسند�قاعدتاً�گام�بعدی،�
حرکت�به�ســـمت�ســـایر�
بـــود.� خواهـــد� کـــرات�
امســـال�مطابق�برنامه�در�
تاشـــیم�تعدادی�تست�

�کاس� در

�GEOازجمله�پرتاب�های�بلوک�ســـامان�یک�و�
سیمرغ�ارتقا�داشـــته�باشیم�و�برای�سال�های�
�۱4۰۵و��۱4۰6نیـــز�برنامه�هایی�مشـــابه�داریم.�
در�زمینـــه�موضوعـــات�تکنولوژی�بـــالا،�گاهی�
اوقـــات�بـــرای�مـــا�گلوگاه�هـــای�تکنولوژیک�به�
وجـــود�می�آید،�گاهی�اوقـــات�هم�جهش�های�
بنابرایـــن� ســـرعت�بخش،� و� تکنولوژیـــک�
پیش�بینـــی�زمـــان�این�موضوع�کمی�ســـخت�

است.
�

برای کاربردی شدن صنعت فضایی در 
کشور چه اقداماتی انجام شده است؟

از�موضوعات�مهمی�کـــه�ما�در�صنعت�فضایی�
به�دنبـــال�آن�هســـتیم،�توســـعه�کاربـــرد�این�
�ایـــن�کاربردهـــا� صنعـــت�اســـت.�بخشـــی�از
تصویربـــرداری�از�ســـطح�زمین،�تهیه�نقشـــه،�
ارائـــه�خدمـــات�حـــوزه�کشـــاورزی،�خدمات�
ســـنجش�از�راه�دور�در�محیط�زیســـت،�منابع�
طبیعـــی،�منابـــع�آبـــی،�ریزگردهـــا�و�بـــرآورد�
خســـارت�های�ناشـــی�از�حـــوادث�و�بایـــای�
طبیعی�بـــه�مجموعه�هـــای�متقاضی�اســـت.�
همچنیـــن�در�صـــورت�پرتـــاب�و�قـــرار�گرفتن�
منظومـــه�باریـــک�باند�مـــا�در�فضـــا،�می�توان�
در�حـــوزه�انتقال�داده�در�حوزه�اینترنت�اشـــیا�
فعالیـــت�کـــرد.�درحـــال�حاضـــر�پژوهشـــگاه�
�ســـرریز�دانشـــی�و� ایـــران�نیـــز�از فضایـــی�
فنـــاوری�صنعـــت�فضایـــی،�در�حـــوزه�تولیـــد�
باتری،�ذخیره�ســـازهای�انـــرژی،�تولید�مواد�و�
پوشـــش�هایی�با�قابلیت�های�ویژه،�پنل�های�
خورشـــیدی�و�سیســـتم�های�ابـــزار�دقیـــق�و�
کنتـــرل�و�هوشمند�ســـازی�فعالیـــت�دارد.

�
در حوزه صنعت فضایی به صادرات هم 

ورود کرده ایم؟
ایـــن�موضوع�در�ســـازمان�فضایـــی،�معاونت�
علم�و�فناوری�و�توســـعه�اقتصـــاد�دانش�بنیان�
ریاســـت�جمهوری�و�همچنین�توســـط�بخش�
خصوصـــی�دنبـــال�می�شـــود.�تاکنـــون�هم�به�
صـــورت�محـــدود�در�زیرسیســـتم�ها�و�برخی�
از�زیـــر�ســـامانه�های�مورد�اســـتفاده�در�داخل�
ماهـــواره،�نمونه�هـــای�صادراتـــی�داشـــته�ایم�
ولی�باید�این�امر�توســـعه�پیـــدا�کند.�صادرات�
فنـــاوری،�ارائـــه�خدمـــات�پرتـــاب�و�غیـــره�در�
صنعت�ماهـــواره�هم�جـــزو�برنامه�های�جدی�
ماســـت.�بـــه�هرحال�بســـیاری�از�کشـــورهای�
تـــازه�وارد�به�صنعـــت�فضایی�به�دنبال�شـــرکا�
یـــا�مجری�هـــای�ارزان�تر�هســـتند�و�بـــا�توجه�
به�ســـابقه�فضایی،�ما�این�ظرفیـــت�را�داریم.�
در�بحـــث�ارتباطـــات�بین�المللـــی�در�صنعت�
فضایـــی،�رایزنی�های�بســـیار�خوبـــی�صورت�
گرفته�و�پیشـــنهادهایی�هم�داده�شده�است.

�
تحریم هیچ مانعی ایجاد نمی کند؟

واقعیـــت�ایـــن�اســـت�کـــه�حـــوزه�تکنولوژی،�
و� را�می�طلبـــد� بین�المللـــی� همکاری�هـــای�
طبیعتاً�تحریـــم�در�این�قضیه�مشکل�زاســـت�
امـــا�از�آنجا�که�صنعـــت�فضایی�مـــا�عمدتاً�به�
صورت�بومی�توســـعه�پیـــدا�کرده،�مشـــکات�
به�تدریـــج�کمتـــر�می�شـــود.�درحـــال�حاضـــر�
طراحـــی�و�ســـاخت�ماهواره�هـــا�و�بســـیاری�از�
�انجـــام� �داخـــل�کشـــور سیســـتم�های�آن�در
می�شـــود.�البته�با�این�روش،�زمان�دسترسی�
بـــه�فنـــاوری�نهایـــی�طولانی�تـــر�می�شـــود�اما�
وقتـــی�اکتســـاب�فنـــاوری�صـــورت�می�گیرد�و�
بـــه�صـــورت�بومی�رشـــد�می�کنـــد�به�راحتـــی�
می�توان�آن�را�تغییر�داد�و�متناســـب�با�شرایط�
و�نیـــاز،�اصاحـــات�مـــورد�نیاز�را�اعمـــال�کرد.�
�اثر�تحریم،�مشـــکات� بایـــد�پذیرفت�کـــه�در
مربوط�بـــه�تأمین�تجهیزات�وجـــود�دارد�ولی�
کار�ما�به�هیچ�وجه�متوقف�نشـــده�اســـت.�با�
وجـــودی�که�درحال�حاضر�کشـــورهای�اندکی�
در�دنیـــا�می�توانند�هم�ماهـــواره�و�هم�پرتابگر�
را�به�صـــورت�بومی�تولیـــد�کنند�ولـــی�عموماً�
�ایران،� زیرسامانه�ها�و�بسیاری�از�تجهیزات�در
توسط�شـــرکت�های�خصوصی�ایرانی�طراحی�
و�ســـاخته�می�شـــوند�که�این�یـــک�گام�مثبت�

بـــرای�مواجهه�با�تحریم�هاســـت.
�

برای هموار شدن ورود بخش خصوصی 
به صنعت فضایی چه کرده اید؟

�افزایـــش�ســـرمایه�گذاری�و�تقویـــت�ورود� در
بخش�خصوصـــی،�مهم�تریـــن�کار،�اعتماد�به�
بخـــش�خصوصی،�واگـــذاری�پروژه�هـــا�به�آنها�
و�انعقـــاد�قرارداد�اســـت�کـــه�این�موضـــوع�از�
سال��۱4۰2دنبال�شده�و�در�دولت�چهاردهم،�
جـــزو�اولویت�هـــای�جـــدی�مجموعـــه�وزارت�
ارتباطـــات�اســـت.�موضـــوع�بعـــدی،�ایجـــاد�
بـــازار�و�تضمیـــن�خریـــد�محصـــولات�بخـــش�
خصوصـــی�اســـت�کـــه�در�همیـــن�راســـتا�ما�
تصاویـــر�ماهواره�هـــای�بومی�بخش�خصوصی�
را�پیش�خریـــد�می�کنیـــم�تـــا�با�خیـــال�راحت�
ماهـــواره�را�بســـازد�و�در�مدار�قـــرار�دهد.

نهادهـــای�دیگر�هـــم�در�این�خصـــوص�فعال�
هســـتند؛�معاونـــت�علمی�ریاســـت�جمهوری�
در�قالـــب�وام�و�ضمانت�نامه�ها�بـــرای�تأمین�
نقدینگـــی�مـــورد�نیـــاز،�از�بخـــش�خصوصـــی�
حمایـــت�می�کند.�همچنیـــن�صندوق�های�
بیمه�ای�برای�پوشـــش�ریســـک�ایـــن�حوزه�
توســـط�معاونـــت�علمی�درحـــال�شـــکل�
گرفتن�هســـتند�تا�ریسک�ســـرمایه�گذاری�
�ایـــن�حوزه�کاهش�یابد.�پس�از�شـــکل� در
گرفتن�اکوسیســـتم�یا�زیست�بوم�بخش�
خصوصی�هـــم�دولت�باید�با�اســـتفاده�
ازجملـــه� ظرفیت�هایـــش� همـــه� � از
مذاکـــرات�بین�المللی�و�دیپلماســـی�
فنـــاوری،�بـــرای�ورود�شـــرکت�ها�به�
بازارهـــای�بین�المللـــی�کمک�کند�
کـــه�وزارت�ارتباطـــات�در�دولـــت�
چهاردهـــم�بـــه�ایـــن�موضـــوع�در�
قالـــب�پیگیـــری�دیپلماســـی�فعال�

فنـــاوری�اهتمام�ویـــژه�دارد.
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